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پي��ش از پيروزي، نقش آي��ت الله قاضي طباطبائي در 
آذربايجان بس��يار تاثيرگذار بود. ابت��دا در اين مورد 

توضيحاتي بفرمائيد.
قبل از انقلاب، مثل بس��ياري از جاهاي ايران، در تبريز 
هم گروه هاي مختلفي فعاليت مي كردند. با توجه به اينكه 
بخش زيادي از مردم آذربايجان مقلد آقاي شريعتمداري 
بودند، چندان روي خوش��ي به مبارزه نشان نمي دادند، 
ولي در راس كس��اني كه پيرو ام��ام بودند، آقاي قاضي 
بود كه اغلب يا دستگير مي شد و يا در تبعيد بود. وقتي 
ايشان برمي گشت، حتي عده اي از كساني كه مقلد آقاي 
ش��ريعتمداري بودند، ولي از رژيم نارضايتي داش��تند،  
ً  از آيشان استقبال مي كردند. منظور اين است كه  ش��ديدا
رهبري مؤمنيني كه اهل مبارزه بودند، با آقاي قاضي بود 
و همه از ايش��ان حرف شنوي داشتند. اعلاميه كه چاپ 
مي شد، افراد مي رفتند و از منزل آقاي قاضي مي گرفتند 

و پخش مي كردند.
بعد از پيروزي انقلاب، ايشان چه جايگاهي در تبريز 

داشتند و نقش ايشان چه بود؟
نزديكي هاي پيروزي انقلاب بود ك��ه من از زندان آزاد 
ش��دم و به تبريز آمدم. كاملا مشخص بود كه تظاهرات 
و راه پيمائي ه��ا را آقاي قاضي هدايت مي كند و در راس 
انقلابيون است. چند جا بود كه انقلابيون جمع مي شدند و 
مسائلي را مطرح مي كردند و پيش آقاي قاضي مي بردند، 
از ايش��ان مجوز مي گرفتند و با اجازه ايشان، اين كارها 
را انجام مي دادند. يكي از محل ها مسجد جامع تبريز يا 
مسجد شعبان بود كه آقاي قاضي امام جماعت آنجا بود 
و نماز مغرب و عشا را مي خواند. مبارزان جمع مي شدند 
و از ايشان رهنمود مي گرفتند و ايشان هم كارهاي افراد 
را مش��خص مي كرد و آنها را مي  فرستاد تا انجام بدهند. 

قبل از انقلاب نماز جمعه هنوز به صورت رسمي اعلام 
نش��ده بود. مدتي قبل از پي��روزي انقلاب، فردي به نام 
آقاي صادقي كه احتمالا اه��ل تبريز بود، به ديدن آقاي 
قاضي آمد و نماز جمعه اي را در مس��جد شعبان برگزار 

كرد.
به امامت آيت الله قاضي يا آقاي صادقي؟

البته من خودم در آنجا حضور نداشتم. احتمالا به امامت 

آقاي صادقي بوده، چون ايشان معمولا به اطراف كشور 
مي رف��ت و نمازها را دائر مي كرد. هنوز نمازجمعه ها به 
صورت رسمي انجام نمي شدند. در هرحال اعلاميه هائي 
پخش مي ش��د يا شعرهائي گفته مي شد و يا كارهائي را 
مي خواس��تند انجام بدهند، اول به اط��لاع آقاي قاضي 
مي رساندند. ايش��ان مجوز مي داد يا نمي داد. اگر مجوز 
مي داد كه هي��چ، اگر نمي داد، آن كار به هيچ وجه انجام 
نمي شد. در تظاهرات معمولا خود ايشان تشريف داشت 

و در صف مقدم حركت مي كرد، مخصوصا در تاس��وعا 
عاش��وراي سال 57 كه مي گفتند مس��ئله در اين روزها 
فيصله پيدا مي كند و عملا تا حدودي همين طور هم شد. 
در همه اينها خود آيت الله قاضي نقش داشت. عده اي از 
روحانيون كه احساس كردند انقلاب دارد پيروز مي شود، 
به اين كارها اقبال بيش��تري نش��ان دادند و آمدند و دور 

آقاي قاضي جمع شدند و نيروها زياد شد.
به راه پيمائي  تاس��وعا و عاشورا اشاره كرديد. در باره 
ابعاد مختل��ف آن از جهت جمعي��ت و تاثيرگذاري 

راه پيمائي و امثالهم توضيح بيشتري بفرمائيد.
اولا ك��ه ب��ه نس��بت تبري��ز و جمعي��ت  آن، راه پيمائي 
پرچمعيتي بود، يعني تا آن زمان در تبريز چنين جمعيتي 
جمع نش��ده بود. مردم از مسجد ش��عبان در مركز شهر 
شروع به راه پيمائي كردند و به خيابان عباسي كه آن موقع 
نام��ش فرح بود، آمدند و همان روز هم اس��م خيابان را 
عوض كردند و به نام حضرت اباالفضل العباس)ع( شد 
خيابان عباسي كه هنوز هم هست. مردم از آنجا بيانيه اي 

را خواندند و بعد پراكنده شدند.
از نقش ش��هيد قاضي پس از انق��لاب نكاتي را ذكر 

كنيد.
بعد از پيروزي انقلاب، آقاي قاضي به عنوان نماينده امام، 
همه مس��ئوليت ها را در تبريز به عهده گرفت و كارها را 
شروع كرد. فرماندار و استاندار و مسئولين رژيم قبلي كه 
رفته بودند، تازه واردين هم هنوز سوار كار نشده بودند 
و يا خيلي جاها هنوز خالي بودند و لذا مراجعات عمدتاً 
به خود آق��اي قاضي بود. ايش��ان نمايندگاني را تعيين 
مي كرد كه به مسائل رس��يدگي مي كردند و يا اموالي را 
كه مصادره ش��ده بود، به دس��تور آقاي قاضي در جائي 

نگهداري مي كردند.

در آن م�دت كوتاهي كه م�ن فرماندار 
بودم، هيچ گونه دخالتي از آيت الله قاضي 
نديدم. حتي سفارش هم به من نكردند. 
با توجه به راه نيفت�ادن همه ادارات، هر 
كس�ي كه به ايش�ان مراجع�ه مي كرد، 
ايش�ان رس�يدگي مي كردند، ولي هيچ 
برخوردي با مسئولين نداشتند و فقط از 

آنها حمايت مي كردند.

»ش�هيد آيت الله قاضي و حزب خلق مس�لمان« در گفت و شنود 
شاهد ياران با دكترمحمد علي نژاد سارخاني

سعه صدر يگانه اي داشت ...

درآمد
فتنه حزب خلق مسلمان در آذربايجان و مواجهه مدبرانه 
ش��هيد قاضي با آن به گونه اي بود كه تا پيش از ش��هادت 
ايشان تحرك چنداني از آنان ديده نشد، اما پس از رحلت 
ش��هيد قاضي، كار حزب تا تسخير صدا و سيما نيز پيش 
رفت. در اين گفتگوي جالب، ناگفته هائي از زبان فرماندار 

وقت بيان شده كه براي تاريخ پژوهان، مفيد تواند بود. 
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شما كي به عنوان فرماندار منصوب شديد؟
احتمالا اوائل خرداد سال 58 بود. اولين استاندار ما بعد 
از پي��روزي انق��لاب، در زمان مهندس ب��ازرگان، مقدم 
مراغه اي بود. مردم به دليل گرايش��ات خاص ايشان، از 
او ناراضي بودند. بالاخره دس��تور عزل ايش��ان از مركز 
آم��د، ولي گفتند كه خود مردم تبريز ي��ك نفر را براي 
استانداري پيشنهاد كنند. در منزل آقاي دكتر سيد محمد 
ميلاني جلسه اي برگزار شد. سه چهار نفر بودند، من هم 
بودم. قرار بود به مركز اعلام كنيم كه چه كس��ي را براي 
اس��تانداري پيشنهاد مي كنيم. ما اسم چهار پنج نفر را كه 
روي زب��ان مردم بودند،  نوش��تيم و گفتيم به هر كدام از 
اينها، از نظر ويژگي هائي كه بايد داشته باشند، يك نمره 
بدهي��م، مثلا از نظر ديان��ت، همراهي با انقلاب، اعتماد 
مردم، كارآئي و امثالهم. كس��ي كه نمره بيش��تري آورد، 
مهندس غروي بود. ما پيشنهاد كرديم و تهران هم قبول 
كرد و به ايش��ان حكم داد. من با ايش��ان آش��نائي قبلي 
داشتم و به ديدنش رفتم و برگشتم. من در بيمارستان كار 
مي كردم. س��ه چهار ماه از استانداري ايشان گذشته بود 
كه يك روز زنگ زد كه بيا استانداري. من رفتم و ديدم 
يك جلسه 40، 50 نفري در آنجا برگزار شده و آيت الله 

قاضي و مرحوم آيت الله لاهوتي هم هستند.
من از زندان با آقاي لاهوتي آشنائي داشتم. ايشان به من 
گفت: »از امروز از من جدا نش��ويد و هر جا رفتم، شما 
هم بيائيد.« ما هم قبول كرديم. آن جلس��ه ادامه پيدا كرد 
و بحث بيش��تر در باره سپاه و فرماندهي آن در تبريز و 
آذربايجان بود كه مي خواستند عوض كنند و عوض هم 

كردند و آقاي كراني را كه بعدا س��فير ايران در الجزاير 
شد، به عنوان فرمانده سپاه منصوب كردند. بعد آيت الله 
قاضي همه مهمانان را براي ناهار به باغ خودشان دعوت 
كردند. رفتيم و آنجا ناه��ار خورديم. بعد از ناهار آقاي 
لاهوت��ي گفت كه من به بازديد زن��دان مي روم. آيت الله 
قاض��ي و اس��تاندار و بقي��ه رفتند. من هم ب��ا توجه به 
سفارش��ي كه آقاي لاهوتي به من كرده بود، با ماش��ين 
ديگري دنبالشان رفتم. ما وقتي به زندان رسيديم كه آنها 
داخل بند رفته بودند و در بند را بسته بودند و ما را ديگر 

به داخل بند راه ندادند.
ما س��ه نفر بوديم و آنجا منتظر ايس��تاديم. رئيس زندان 
آمد و گفت: »ش��ما چرا اينجا ايستاده ايد؟« گفتيم:  »آقاي 
لاهوتي رفته اند داخل و ما اينجا ايس��تاده ايم تا ايش��ان 
بيرون بيايند.« گفت: »ش��ما بيخود اينجا ايس��تاده ايد.« و 
تپانچه اش را كش��يد و تيراندازي كرد. ما رفتيم و بيرون 
محوطه زندان ايس��تاديم تا استاندار و بقيه آمدند بيرون. 
قبل از آمدن آنها ديديم صداي تيراندازي مي آيد. فوري 
برگشتيم به استانداري و ديديم آنجا را به گلوله بسته اند. 
از كميته آقاي ايراني آمده بودند. ايش��ان روحاني بود و 
كميته تش��كيل داده بود و افراد مس��لح داشت. اينها در 
ميدان دانشسرا كه نزديك استانداري است، مستقر شده 
و استانداري را گلوله باران كرده بودند. حرفشان هم اين 
ب��ود كه چون خانم و خانواده مهن��دس غروي در آنجا 
هستند،  ما به عنوان محافظت از ايشان تيراندازي كرديم. 
همان لحظه هم به استاندار زنگ زده بودند كه نترس، ما 

از اينجا دفاع مي كنيم. البته توطئه اي در كار بود.
در هرحال اين مس��ئله فيصله پي��دا كرد و آقاي لاهوتي 
هم رفتند. چندي بعد از آن، آقاي مهندس غروي از من 
دع��وت كرد و گفت: »بالاخره م��ا آمده ايم اينجا، كمك 
لازم داريم، معاون لازم داري��م، فرماندار لازم داريم.« و 
پيشنهاد كرد كه آقاي دكتر گلابي فرماندار بشود. مرحوم 
آقاي دكتر نيشابوري را هم معاون عمراني كرد. بعد مثل 
اينكه آقاي دكتر گلابي نخواست فرماندار شود، قرار شد 
يكي دو هفته بعد كنار برود و بلافاصله استعفا ندهد. دو 
سه هفته بعد ايشان استعفا داد و من جانشين ايشان شدم. 
كار فرماندار هم آن روزها بسيار مشكل بود، چون بايد به 

ارزاق و اين نوع مس��ائل هم رسيدگي مي  كرد. ما تا آخر 
س��ال 58 در آنجا بوديم، بعد به پيشنهاد عده اي از افراد 

استعفا داديم كه براي دور اول مجلس كانديدا بشويم.
در سال 58 كه شما فرماندار شديد، شهيد قاضي هنوز 

امام جمعه بودند؟
بله، منتهي در آبان ماه ترور ش��دند. البته ايشان يكي دو 

نماز جمعه بيشتر نخواندند.
آيت الله قاضي به عنوان امام جمعه و نماينده ولي فقيه 
در استان،  آيا در عزل و نصب ها و امور اجرائي دخالت 

داشتند و يا فقط در بعد نظارتي دخالت مي كردند؟
در آن م��دت كوتاهي كه م��ن فرماندار بودم، هيچ گونه 
دخالتي از آيت الله قاضي نديدم. حتي سفارش هم به من 
نكردند، ولي با توجه به راه نيفتادن همه ادارات، هر كسي 
كه به ايش��ان مراجعه مي كرد، ايش��ان رسيدگي مي كرد، 
ولي هيچ برخوردي با مس��ئولين نداشت و فقط از آنها 
حمايت مي كرد.آيت الله قاضي از خانواده بس��يار محترم 
و ش��ريف و آقا منش��ي بود و با سعه صدر خيلي وسيع 
به همه مسائل چه از طرف مسئولين چه از طرف مردم، 
گ��وش مي داد و راه حل هائي را كه به نظرش مي رس��يد 

بيان مي  كرد.
آي��ا صرفاً مش��ورت مي كردن��د يا انتظ��ار اجرا هم 

داشتند؟
اگر مس��ئولي از ايشان درخواست كمك مي كرد، كمك 

مي كردند، وگرنه دخالت نمي كردند.
بازدي��د از زن��دان كه به آن اش��اره كرديد، آيا نتيجه 
خاص��ي هم داد. آيا خبر داري��د كه آيت الله قاضي يا 
آيت الله لاهوتي درب��اره آن بازديد اظهار نظر خاصي 

كرده باشند؟
ب��ا توجه به اينكه ما پيش آنها نبوديم و بيرون ايس��تاده 
بوديم، نه ما از اس��تاندار پرس��يديم كه چطور شد و نه 
آنها گفتند كه مش��خصاً براي چه كاري به زندان رفتند 
و نتيجه كار چه ش��د، ولي آنچه كه مس��لم است رئيس 
زندان منصوب خود آقاي قاضي و همراه و ياور ايش��ان 
بود و به انقلاب كمك مي كرد. خدا رحمتش كند. جزو 
هيئت هاي عزاداري و ف��ردي قوي بود و به عنوان يك 

بازوي نيرومند، مشكلات را حل مي كرد.
ش��ما در لابلاي صحبت هايتان از تعيين فرمانده سپاه 
توس��ط آيت الله لاهوتي ي��اد كرديد. گويا س��پاه در 

آيت الله قاضي از خانواده بسيار محترم 
و ش�ريف و آقامنشي بودند و با سعه 
صدر خيلي وسيع به همه مسائل چه 
از طرف مسئولين چه از طرف مردم، 
گوش مي دادند و راه حل هائي را كه به 

نظرشان مي رسيد، بيان مي  كردند.
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مقاطعي با آيت الله قاضي اختلاف ديدگاه داشته است. 
همين طور است؟

سپاه هنوز رسمي نشده و دستورش نيامده بود. قبل از آن 
توس��ط گمانم آقاي يكتا آمد و كميته مانندي را تشكيل 

داد.
آقاي يكتا با آيت الله قاضي ارتباط داشت.

ارتباط داش��ت، ول��ي نه ارتباط عقيدت��ي. تدين او مثل 
دكتر يزدي و مهندس بازرگان بود و افكار امثال آيت الله 
قاضي��را قبول نمي كرد. آقاي قاضي ه��م در دوراني كه 
انقلاب بود، نمي خواس��تند آشوب بشود. بعد البته آقاي 
يكتا را عوض كردند. ايش��ان تمايل نداشتند آقاي يكتا 
باشد. خود سپاهياني هم كه جمع شده بودند،  آن طوري 
كه من ش��نيدم آق��اي يكتا را به دلي��ل اينكه در نهضت 

آزادي بود، قبول نداشتند.
حفظ امنيت شهر معمولا با فرمانداري است. آيا شما 
احس��اس نگراني در ارتباط با ت��رور آيت الله قاضي 

نداشتيد؟
در آن موقع چنين احتمالي نمي داديم. روزي كه ايشان را 
ت��رور كردند، من در تبريز نبودم. ايام حج بود و من هم 
به عنوان سرپرس��ت زوار در مكه بودم. در آنجا بود كه 
شنيدم ايشان در مسجد شعبان امام جماعت بودند، بعد 

از نماز به طرف خانه مي روند كه س��ر خيابان باغ شمال 
ترور مي شوند.

آيا فرمانداري در شناسائي عوامل ترور اقدامي نكرد؟
در آن موقع بيشتر اين كارها را استانداري انجام مي داد. 
البته فرمانداري هم به اس��تانداري كمك مي كرد. عوامل 

ترور هم مشخص و دستگير شدند.
به نظر شما انگيزه آنها از ترور آقاي قاضي چه بود؟

ترور آق��اي قاضي اول ترورها بود و هنوز انگيزه ش��ان 
خيلي مشخص نبود، ولي ترورهاي بعدي كه اتفاق افتاد، 
معلوم شد آنها قصد داشتند كساني را كه در شهرها مؤثر 
بودند و مي توانس��تند مردم را ج��ذب و آنها را هدايت 
كنن��د، از ميان بردارند و دس��ت م��ردم را خالي كند كه 
ديگر به سراغ اين افكار و كارها نروند. به عبارت ديگر 
كس��اني را مي زدند كه فقدانش��ان وحدت بين مردم را 

مي شكست.
تاثير شهادت آيت الله قاضي بر جريانات و گرايشاتي 

كه اشاره كرديد، چه بود؟
به نظر من درست است كه بعد از شهادت آقاي قاضي، 
آق��اي مدني به تبريز آمد، اما موقعيت��ي كه آقاي قاضي 
در تبريز داش��ت، بسيار مس��تحكم تر از موقعيت آقاي 
مدني بود. جريان خلق مسلمان قبلا هم بود، ولي اينكه 
بعد از شهادت ايش��ان بروز و ظهور پيدا كرد، به خاطر 

اين بود ك��ه آقاي قاضي قدرت 
مديري��ت اوضاع را داش��ت و 
آقاي  قدرت  نداش��تند.  ديگران 
قاضي به روحانيوني كه پيش��رو 
خلق مس��لمان بودند، مي چربيد 
و نمي گذاش��ت وضعيت به هم 

بريزد.
اشاره داشتيد به كميته ها. مگر 
همه آنها زيرنظر آيت الله قاضي 

نبودند؟
خير، اغلب كميته ها در دس��ت 
خلق مسلماني ها بود و كميته هاي 
كمتري تحت اختيار اين طرفي ها 
بود. در انتخابات مجلس خبرگان 

اول ك��ه من در تبريز برگزار كردم، كانديداها تعدادي از 
خلق مسلماني ها بودند و تعدادي از جبهه امام و اينها با 
هم رقابت داش��تند. از آذربايجان بايد شش نفر انتخاب 
مي ش��دند، منتهي در روز انتخابات دستور آمده بود كه 
هر كميته 2 نفر مس��لح در اختيار فرمانداري بگذارد كه 
بشود صندوق هاي راي گيري را حفاظت كرد. كميته هائي 
كه دس��ت اين آقايان بود، هيچ فرد مسلحي را در اختيار 
فرمانداري نگذاش��تند. ما هم از آن چند كميته اي كه در 
دس��ت خودمان بود، افراد مسلح گرفتيم و از صندوق ها 
محافظ��ت كرديم. انتخابات كه ش��روع ش��د، در همان 
س��اعات اوليه مردم به فرمانداري هجوم آوردند كه در 
فلان جاها دارد تقلب مي شود. يكي در خيابان منتظري 
مسجد ياري  و يكي هم در محله اي كه مجاهدين خلق 
آن را مي گرداندن��د. مرا مجبور كردن��د كه براي بازديد 
ب��روم. ابتدا رفتم به مس��جد ي��اري. در آنجا به صورت 
رسمي تقلبي صورت نمي گرفت، ولي عده اي بودند كه 
راي بي س��وادها را مي نوشتند و به صندوق مي  انداختند. 
آنجا را هماهنگ كرديم و گفتيم نبايد اين كار بش��ود و 

آمديم بيرون.
 جائي كه بيشتر تقلب مي شد، محل خطرناكي بود. من 
يك پيكان داشتم و راننده . وقتي خواستيم از مسجد ياري 
برويم آنجا، ديگر با پيكان نرفتم و گفتم از شهرباني ماشين 
بي س��يم دار آوردند. يك افسر شهرباني هم آمد و با هم 
رفتيم. مدرسه اي بود به نام 29 بهمن كه حياط كوچكي 
داشت. از داخل خيابان مردم صف ايستاده بودند تا سر 
صن��دوق. ما رفتي��م داخل و ديديم تع��داد زيادي افراد 
مسلح از كميته هاي خلق مسلماني ها ايستاده اند و به هر 
كس��ي كه مي آيد و مي خواهد راي بدهد، مي گويند اين 
راي را بينداز. اين راي ها را خودش��ان نوش��ته بودند. به 
خانمي كه 80 سالي داشت و پشتش خم بود گفتم: »شما 
به چه كس��ي مي خواهي رأي بده��ي؟« گفت:  »به آقاي 
ش��ريعتمداري« گفتم: »آقاي ش��ريعتمداري كه كانديدا 
نيس��ت.« يكي از آن افراد مس��لح گفت: »منظورش اين 
است به كساني كه آقاي شريعتمداري تائيد كرده.« گفتم: 
»چه كس��اني را تائيد كرده؟« از همان نوشته هائي كه در 
صندوق قبلي داش��تند و به م��ردم مي گفتند بيندازيد در 
صن��دوق، فهرس��تي را به من داد. ديدم اس��م 26 نفر را 
نوش��ته اند و پائين آن را هم مهر زده اند. مي دانستم مال 
خود آقاي شريعتمداري اس��ت، با اين همه گفتم: »اين 
مهر واضح نيست. ببريد دو باره مهر بزنيد و بياوريد.« او 
عصباني شد و گفت: »شما به آقاي شريعتمداري توهين 
ك��ردي، بايد بروي به حزب خلق مس��لمان.« من گفتم:  
»م��ن در حزب خلق مس��لمان كاري ندارم.« مرا مجبور 

كردند كه بروم، ولي باز مقاومت كردم. 

ترور آقاي قاضي اولين ترورها بود و هنوز 
انگيزه ش�ان خيلي مش�خص نبود، ولي 
ترورهاي بعدي كه اتفاق افتاد، معلوم شد 
آنها قصد داشتند كساني را كه در شهرها 
مؤثر بودند و مي توانستند مردم را جذب 
و آنها را هدايت كنن�د، از ميان بردارند 
و دس�ت مردم را خالي كند كه ديگر به 
سراغ اين افكار و كارها نروند. به عبارت 
ديگر كس�اني را مي زدند كه فقدانشان 

وحدت بين مردم را مي شكست.
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با ماشين شهرباني راه افتاديم كه به فرمانداري برگرديم. 
اينها جمع شدند دور ماشين و سرتفنگ هايشان را داخل 
ماشين من آوردند. آنها پياده بودند و ما سواره تا رسيديم 
اگ��ر به آن چهار راهي كه س��مت مي رفتي��م، به حزب 
مي رسيديم، ولي ما رفتيم به خيابان روبه رو. آنها ماشين 
را متوقف كردن��د و گفتند بايد برويد به حزب. كم كم 
مردم جمع ش��دند. افسر شهرباني گفت: »بروم و با يك 
اكيپ مسلح برگردم؟« من فكر كردم با اين كار درگيري 
خواهد ش��د. گفتم: »نه، بگذار ببينم چطور مي ش��ود؟«  
حدود 100 نفر جمع ش��دند كه شاهد كشمكش من با 
آنها بودند كه مي گفتند بايد برويد حزب و من مي گفتم 
در حزب چه كار دارم؟ بالاخره يك نفر از ميان آن 100 
نفر داد زد كه: »راس��ت مي گويد. فرماندار با حزب چه 

كار دارد؟ «
خلاصه مردم از ما پشتيباني كردند و آنها ناچار شدند ما 
را رها كنند. بعداً مشخص شد در همان لحظه اي كه آنها 
ما را نگه داشته بودند تا به حزب كه چند صد متر بيشتر 
با ما فاصله نداشت، ببرند، آقاي مقدم مراغه اي،  استاندار 
قبلي در آنجا نشسته و به مهندس صباغيان زنگ زده بود 
كه در تبريز درگيري و چندين نفركش��ته شده اند! يعني 
نقشه ش��ان اين بود كه خوشبختانه با كمك خدا و مردم 
نگرفت. فرداي آن روز با 25 نفر رفتيم تا آنها را دستگير 
كنيم و فردي به نام عدالت كه رئيس حزب خلق مسلمان 
آنجا بود، گفت كسي اينجا نيست. به هرحال نگذاشتند 

دستگيرشان كنيم.
پس اي��ن كميته ها برخلاف راي نماين��ده ولي فقيه، 
يعني آيت الله قاض��ي و در واقع با اطاعت از آيت الله 

شريعتمداري فعاليت مي كردند.
بله، جريان ديگري را هم بد نيس��ت در اينجا ذكر كنم. 
يك روز رفتم به اتاقم در فرمانداري. استاندار زنگ زد كه 
بيائيد دفتر من. رفتم ديدم معاون ايشان هم هست. گفت: 
»ديشب خلق مسلمان به اس��تانداري حمله كرده اند، ما 
حمله شان را دفع كرديم و برگشتند، ولي احتمالش زياد 
اس��ت كه دوباره برگردند. چه كار كنيم؟« استانداري در 
پشت ساختمان، دري به كوچه  داشت. اغلب كسي اين 
را نمي دانست. يك ماشين را آنجا گذاشتيم كه اگر حمله 
كردند، آقاي استاندار سوار آن ماشين بشود و برود داخل 
پادگان تبريز. بعد از اين تصميم ما برگشتيم. نزديكي هاي 
ظهر بود كه ديديم يك دس��ته خيلي بزرگ با شعار عليه 
اس��تاندار از جل��وي بازار به طرف اس��تانداري حركت 
كرد. طبق همان قراري كه قبلا داش��تيم، استاندار رفت 
كه در پادگان مس��تقر ش��ود. آنها از نرده هاي استانداري 
وارد محوطه ش��دند و شعار دادند كه: »استاندار فراري، 
اع��دام بايد گ��ردد!« بعد آمدند و ديدند كه اس��تاندار و 
معاونانشان نيستند. من هم از ساختمان فرمانداري رفتم 
و در تلفنخانه اس��تانداري نشستم. هيچ يك از مسئولين 
آنج��ا نبودند و فقط كارمندان معمولي بودند. من خودم 

نرفتم كه ببينم چه حرفي دارند. 
اين جمعيت از اس��تانداري به طرف صدا و سيما رفتند. 
بعد از يك س��اعت آقائي به اسم پريشان كه مدير صدا 
و س��يما و  ف��ارس زبان بود، زن��گ زد و در حال گريه 
گفت: »خلق مس��لماني ها به صدا و سيما رسيده اند، من 
چ��ه كار كنم؟ « من گفتم: »در را ببنديد. اگر آمدند و در 
را شكس��تند، مقابله نكنيد و تحويل بدهيد«. به هرحال 
آنها آمدند و درها را شكس��تند و صدا و سيما را گرفتند 
و ش��روع كردند به پخش صدا. بعدازظهر بود كه ش��هر 
به تسخير خلق مسلماني ها درآمد. من بعد از ظهر رفتم 
خانه، ناهار را خوردم و ديدم نمي توانم استراحت كنم و 
چند س��اعتي به خارج شهر رفتم. در آنجا باغي داشتيم. 

ق��رار بود كه ش��ب دو باره با معاونان  اس��تاندار به وي 
ملحق شويم. بعد از برگش��تن ديدم استاندار در پادگان 
نيس��ت. محلش را نمي دانستم. در خانه ماندم تا ارتباط 
برقرار ش��ود. اوايل ش��ب ارتباط برقرار شد و آمدند و 
مرا با ماشين به خانه اي بردند. در آنجا به استاندار گفتم: 
»مگر قرار ما نبود كه شما در پادگان بمانيد؟« ايشان گفت: 
»در آنجا احساس كردم كه فرمانده پادگان مي خواهد مرا 
تحويل خلق مس��لماني ها بدهد.« ايشان بدون اطلاع او 
از پادگان خارج و در منزل يكي از همش��هري ها مخفي 
شده بود. چند روزي كه شهر در اختيار خلق مسلماني ها 

بود، چون آنها از طري��ق مخابرات رديابي مي كردند كه 
جاي استاندار را پيدا كنند،  ما دائما خانه هايمان را عوض 

مي كرديم و نصف روز بيشتر در جائي نمي مانديم.
اش��اره كرديد كه چنين قدرت نمائي هائ��ي در زمان 

آيت الله قاضي صورت نمي گرفت.
خير، اين اتفاق بعد از ش��هادت آقاي قاضي و در زمان 
آقاي مدني پيش آمد. آقاي قاضي با توجه به سابقه اي كه 
در تبريز داشت، قدرت زيادي داشت و هم مسئولين هم 
مردم از ايشان حساب مي بردند، ولي از آقاي مدني زياد 

حساب نمي بردند.
قضيه آزاد ش��دن تبريز از حزب خلق مسلمان را هم 

بيان بفرمائيد.
بعد از فراري ش��دن اس��تاندار و تس��خير شهر توسط 

حزب خلق مسلمان و پخش برنامه هاي ماركسيستي و 
عجي��ب و غريب از صدا و س��يماي تبريز، روز جمعه 
رس��يد. آي��ت الله مدني امام جمعه تبريز ب��ود و نماز در 
ميدان راه آهن برگزار  شد. استاندار، معاون عمراني  خود، 
آقاي دكتر نيش��ابوري را كه تا حدودي ارتباط خوبي با 
خلق مسلماني ها داشت، فرستاد كه ببيند وضعيت نماز 
جمعه چگونه اس��ت و آيا مردم ب��ه نماز مي روند يا نه. 
ايشان رفت و برگشت و گفت: »مردم از اين وضع خيلي 
ناراحتن��د، ولي به نماز جمعه خيل��ي اقبال كرده اند و با 
اينكه گاهي وسط راه كتك مي خورند، باز هم مي روند.« 
اس��تاندار گفت: »حالا كه جو شهر اين طور شده، ما هم 
ديگر مخفي نباشيم و بيائيم بيرون.« فكر كرديم چه كار 
كنيم؟ تصميم گرفته شد كه شب برويم مسجد آيت الله 
مدني. چند نفر بوديم و همراه آقاي استاندار، شب رفتيم 
به مس��جد. مس��جد پر از جمعيت بود و مردم بيرون از 
مس��جد هم جمع ش��ده بودند. همين كه آقاي مهندس 
غروي را ديدند احساس��اتي شدند و شعارهاي انقلابي 
دادند. ايش��ان رفت داخل، ولي ما نتوانستيم. همان شب 
جواد حسين خان رفت و سيم فرستنده راديو را قطع كرد. 

خلق مسلماني ها نمي دانستند سيم از كجا قطع شده.
آنجا قرار گذاشتيم كه صبح زود براي اتحاد و هماهنگي 
با خلق مس��لماني ها در مس��جد قزللي جمع ش��ويم و 
گفتيم كه از آنجا براي خواندن نماز وحدت به دانشگاه 
مي رويم و قرار شد مردم بلافاصله به صدا و سيما بروند. 
همين كار را هم كرديم و صبح خيلي زود رفتيم مسجد 
و ديديم از خلق مسلماني ها پنج شش نفر آمده اند و در 
داخل مس��جد به نفع آقاي شريعتمداري شعار مي دهند. 
جواد حس��ين خان گف��ت: »حالا ك��ه صحبت وحدت 
است، من هم مي روم داخل جمع اينها مي شوم و همان 
ش��عار را هم مي دهم كه اينها نفهمند ما نقشه اي داريم.« 
رفت داخل آنها و همان ش��عار را داد. به تدريج مسجد 
پر ش��د. نزديك ظهر مردم گفتند مي رويم در دانش��گاه 
نماز وحدت بخواني��م و جمعيت به صورت راه پيمائي  
از خيابان فردوس��ي به خيابان ام��ام و از آنجا به طرف 
دانش��گاه ب��ه راه افت��اد. در تقاطع خياب��ان تربيت، يك 
كيوس��ك پليس راهنمائي بود. آقاي مدني موقعي كه از 
آنجا عبور كرده بود، خلق مسلماني ها ايشان را گرفته و 
داخل آن كيوسك زنداني كرده بودند. بقيه رفته بودند و 
ما و آقاي استاندار هم نمي دانستيم كه آقاي مدني در آنجا 
محبوس ش��ده و وقتي ديديم ايشان نيامده، به خانه شان 
رفتيم. خبرنگارها ريختند و با آقاي اس��تاندار مصاحبه 
كردند. عده اي هم از آذر شهر آمده بودند كه اگر شماها 
نمي تواني��د از  آقاي مدني محافظت كنيد، ما ايش��ان را 

مي بريم به شهر خودمان.
آق��اي غروي زنگ زد به آقاي مهدوي كه وزير كش��ور 
بودند و گفت كه جريان از اين قرار است و آقاي مدني 
را داخل كيوس��ك پليس راهنمائي محب��وس كرده اند. 
آيت الله ش��ربياني كه بعدها رفت به مشهد و در مسجد 
گوهرش��اد نماز مي خواند، مرد بس��يار س��ليم النفس و 
صادقي بود و ميانه خوبي هم با خلق مسلماني ها داشت. 
آقاي مهدوي به ايش��ان زنگ زد و از طريق ايشان، خلق  
مسلماني ها آقاي مدني را آزاد كردند و ايشان برگشتند. 
در همان فاصله هم مردم بعد از نماز وحدت، س��رازير 
شدند به طرف صدا و سيما و آنجا را تسخير كردند و به 
مسئولين اصلي سپردند، منتهي اين احتمال داده مي شد 
كه شب دوباره خلق مسلماني ها حمله كنند و همين طور 
هم شد. شب ساعت يك راديو اعلام كرد كه آنها حمله 
كرده اند و مردم در خيابان ها ريختند و خلق مسلماني ها 

عقب نشستند.

آقاي قاضي قدرت مديريت اوضاع 
را داش�ت و ديگران نداش�تند. 
قدرت آقاي قاضي به روحانيوني 
كه پيشرو خلق مسلمان بودند، 
مي چربيد و نمي گذاشت وضعيت 

به هم بريزد.

يادمان شهيد آيت الله محمد علي قاضي طباطبايي 
شماره51/ بهمن ماه 1388  




